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ویژه نامــه ســفر رئیس جمهــور بــه روســیه ê د ی مــاه 1400

صــادرات کالا رؤیــای خیلــی از تولیدکننــدگان اســت، بخصــوص 
تولیدکنندگانی که تازه متولد شــدند و در اقتصاد حجم و ابعاد کوچکی 
دارنــد. ســودای صــادرات بخصــوص بــه کشــورهای اروپایــی باعــث 
می شــود کــه تولیدکنندگان ســر هــر میــز مذاکــره ای بنشــینند و بعضاً 
بــه مجموعه هایــی اعتماد کنند کــه تنها ظاهــر دارند و اگــر در مورد آن 
تحقیقی صورت گیرد، مشــخص می شــود آن شــرکت تنهــا روی کاغذ 
است. برای اینکه گرفتار چنین شــرکت هایی نشوید فعالان اقتصادی 
توصیه های خواندنی دارند که به بخشــی از آنها در این گفت و گو اشاره 
شده است. کامبیز میرکریمی، نایب رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه 
و فعــال اقتصادی ایران در روســیه دربــاره وضعیت مبــادلات تجاری 

ایران و روسیه گفت و گویی انجام داده است که در ادامه می آید:

ë  روســیه چه ظرفیت های اقتصادی دارد که ایران می تواند از آن بهره
بگیرد؟

روســیه کشــور بســیار پهنــاوری اســت کــه ظرفیت هــای اقتصادی 
بی شــماری دارد، اما ایران نتوانســته از فرصت های اقتصادی که این 
کشــور دارد، بخوبی اســتفاده کنــد. با الحــاق ایران به پیمان اوراســیا، 
تجارت ایران با روســیه افزایش یافت و حتی در برخی از کالاها شاهد 
جهــش صادرات هســتیم. بــا آنکه می گویــم جهش صــادرات اتفاق 
افتاده ولی ســهم ایران از بازار روســیه هنوز بسیار کم است. در بخش 
لبنیات با وجود افزایش حجم تجارت، سهم ایران از بازار روسیه تنها 
1.۸ درصد است. در محصولات باغی و کشاورزی نیز با آنکه کشوری 4 
فصل هستیم هنوز نتوانسته ایم سهم مناسبی را از بازار روسیه داشته 
باشــیم؛ در حال حاضر در این بخش سهمی کمتر از ۳ درصد داریم. 
با این اوصاف باید گفت که ســهم ایران از تجارت با روســیه، کشــوری 
کــه با آن چندین کانال ارتباطی داریم بســیار کــم و نهایتاً بین بین دو 
دهم تا سه دهم درصد است.. ایران در روسیه بانک دارد )که البته از 
این ظرفیت استفاده نمی شود( و به جهت موقعیت جغرافیایی هم 

وضعیت بسیار خوبی در قیاس با کشورهای همسایه دارد.
ë جدی ترین مشکلی که در تجارت وجود دارد، چیست؟

ارز دو نرخی مهم ترین چالشــی اســت که فعالان اتاق بازرگانی با 
آن روبه رو هســتند. ارزی که حاصل از صادرات اســت باید به ســامانه 
نیما واریز شــود، در این ســامانه نرخ ارز 25 درصــد ارزان تر از نرخ ارز 
بــازار آزاد اســت و همین ســبب شــده که شــاهد کارت هــای بازرگانی 
یکبار مصرف باشــیم. برخــی از صادرکنندگان بــرای آنکه ارز حاصل 
از صــادرات را بــه ســامانه نیمــا برنگرداننــد از کارت بازرگانــی یکبــار 

مصــرف اســتفاده می کننــد، در حقیقت ایــن تجار ارز خــود را در بازار 
آزاد می فروشــند. در چنین شرایطی تجاری که ارز حاصل از صادرات 
را بــه ســامانه نیما واریز می کننــد، با آن افرادی که ارز خــود را در بازار 
آزاد می فروشــند، شرایط رقابت یکســانی ندارند و همین امر بشدت 
به فعالیت تجار صدمه وارد کرده است. معتقدم که دولت سیزدهم 
بایــد بــرای این موضــوع کاری انجام دهد و اجازه ندهد روال گذشــته 
ادامــه پیــدا کند، بدین جهت مــا موافق این امر هســتیم که دولت به 

سمت تک نرخی شدن ارز برود تا اینگونه اتفاق ها ادامه پیدا نکند.
ë صادرات کالا به روسیه شرایط خوبی دارد؟

در حال حاضر صادرات به روســیه بسیار راحت تر شده، در گذشته 
و قبل از پیوســتن به پیمان اوراســیا موانعی در تجارت وجود داشــت 

ولی اکنون صادرات با شرایط بهتری دنبال می شود.
ë صادرات ایران در محصولات پتروشیمی چگونه است؟

زمانی ایران صادرکننده پلی اتیلن به روسیه بود، ولی اکنون روسیه 
رقیب ما در کشــورهای همسایه برای صادرات پلی اتیلن شده است. 
لذا در صادرات محصولات پتروشــیمی مانند گذشته نیستیم. از آنجا 
که از ســال ۹۸، به موافقتنامه تجاری اوراســیا پیوســتیم و تعرفه های 
گمرکــی کاهــش یافــت و حتــی در برخــی از کالاها به صفر رســید، در 
صنایع پایین دستی پلیمر صادرات داریم. موافقتنامه تجاری اوراسیا 
اتفاق مثبتی بود چرا که حداقل در شــش ماهه ســال  جاری صادرات 
ایــران بــه روســیه 50 درصــد افزایــش داشــته و حجم تجارتــی که در 
گذشــته ۳00 میلیون دلار بود اکنون به یک میلیارد دلار نزدیک شــده 
است. البته دلیل دیگری که باعث شده صادرات ایران روند افزایشی 
بــه خــود بگیرد، افزایش نرخ ارز اســت، خیلی از تجــار برای صادرات 

تمایل پیدا کردند.

چگونه با 
شرکت های روس  
همکاری کنیم؟

گفت و گوی »ایران« با فعال 
اقتصادی ایران در روسیه و نایب 
رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه

ایران در روسیه بانک دارد اما از 
این ظرفیت در سال های گذشته 
استفاده نکردیم

ë برای اینکه روند افزایشی صادرات حفظ شود چه توصیه ای دارید؟
برخی از بخشــنامه ها و اباغ برخی از قوانین می تواند مانع جدی 
بر ســر راه صادرات باشــد؛ لــذا از دولت ســیزدهم می خواهیم تا حد 
امــکان از صــدور بخشــنامه هایی کــه مانع صــادرات می شــود، پرهیز 
کند. ســال های گذشــته بــه علت ممنوعیــت یکباره برخــی از کالاها و 
تصمیم هایــی کــه کارشناســی نبود، صــادرات کشــور لطمه دیــد. اگر 
قوانیــن ثبات داشــته باشــد و یا در مســیر بهبــود قرار گیرد با ســرعت 
بیشــتری می توان موضوع صادرات بخصوص به کشورهای همسایه 

را دنبال کرد.
ë در کدام کالاها می توان صادرات خوبی داشت؟

صادرات محصولات صنایع غذایی و شــیرینی و شــکات مناسب 
است.

ë چشم انداز همکاری و صادرات کالا به روسیه را چگونه می بینید؟
چشــم اندازی کــه بــرای روســیه می بینــم بــه جهــت وســعت و 
فعالیت هایی که در آن کشــور می توان انجام داد بســیار خوب اســت. 
بخصــوص در صنایــع پایین دســتی که تنوع کالای مناســبی دارند. بر 
این اســاس یکــی از موضوعاتی که می تــوان به تجار توصیــه کرد این 
اســت کــه صــادرات کالاهای تخصصــی را دنبــال کنند، پیگیــری این 
موضــوع اهمیت بســزایی دارد. از بخش هایی که می توان در روســیه 
دنبال کرد کشت فراســرزمینی است، تمایل به سرمایه گذاری در این 
بخــش وجــود دارد اما متأســفانه هنوز ایــن نوع کشــت و فعالیت در 
روســیه موفق نبوده اســت. به نظر می رســد که باید در این خصوص 

سرمایه گذاران را تشویق و حمایت به سرمایه گذاری کرد.
ë مهم ترین چالشی که در روسیه وجود دارد، چیست؟

بوروکراســی، ایــن امــر برخــی از فعالیت های اقتصادی را ســخت 
می کند. یکی دیگر از چالش ها ارسال کالا به روسیه است. خوشبختانه 
در ســفر اخیری که رئیس جمهور کشــورمان به جمهوری آذربایجان 
داشته در مورد صادرات کالا از آذربایجان به روسیه مذاکراتی صورت 

گرفت و اکنون مشکات این مسیر به حداقل رسیده است.
ë بهترین مسیر برای رسیدن به بازار روسیه چیست؟

از  خیلــی  می شــود،  برگــزار  بین المللــی  نمایشــگاه  مســکو  در 
شــرکت هایی که می خواهند با روسیه همکاری کنند در این نمایشگاه 
حضــور پیدا می کنند چرا که این امر یک فرصت مناســب برای پیوند 

فعالان اقتصادی و شرکت های بازرگانی و تجاری کشورها است.
ë تجار در همکاری با شرکت های روس باید به چه نکاتی توجه کنند؟

و  تجــار  بــا  همــکاری  در  کــه  می خواهیــم  اقتصــادی  فعــالان  از 
شــرکت های روس هوشــیارتر عمل کنند و حســاس تر باشــند. از آنجا 
که روســیه بوروکراســی زیادی دارد باید بخوبی به اســتانداردهایی که 
آنها بــرای کالاهای وارداتی به کشورشــان اعام می کننــد، دقت کرد. 
کوچک ترین اختال مانع از صادرات می شــود. استانداردهای روسیه 
در حال نزدیک شــدن به اســتانداردهای اروپا اســت لــذا در صادرات 
کالا، محصولات غذایی و کشاورزی باید به میزان و نوع سموم و تمام 
پروتکل هــا توجه کرد. در روســیه مانند خیلی از کشــورها شــرکت های 
قانونــی و شــرکت های کاغــذی )زیرزمینی( وجــود دارد، بدین جهت 
فعــالان اقتصــادی بایــد توجــه کنند کــه درگیــر شــرکت های کاغذی 
نشــوند چــرا کــه در چنین شــرایطی دارایی خود را از دســت می دهند 
و نمی تواننــد به حق خود برســند. در روســیه شــرکت های زنجیره ای 
بسیار بزرگی وجود دارد که بعضاً شرکت های ایرانی نمی توانند با این 
مجموعه ها کار کنند. شــرکت های زنجیره ای وقتی قرارداد با شــرکتی 
می بندنــد انتظــار دارنــد کــه کالا در موعــد زمانــی و با همــان کیفیت 
که ســفارش داده شــده اســت، به دستشــان برســد و اگر چنین نباشد 
نمی توانند با شرکت زنجیره ای همکاری کنند. از آنجا که شرکت های 
صادرکننده قوی در کشورمان نداریم نمی توانیم در این حوزه بخوبی 

عمل کنیم.
ë رویکرد دولت در صادرات به روسیه باید چگونه باشد؟

سیاســت دولــت به گونه ای نباشــد تــا در کالایــی با کمبــود مواجه 
اگــر  باشــد،  صــادرات  ممنوعیــت  آن  تصمیــم  اولیــن  کــه  شــدیم 
می خواهیم رویکرد صادرات محور داشــته باشــیم، باید اجازه دهیم 
فعــالان اقتصــادی بــدون نگرانــی و اســترس از ممنوعیــت موضوع 
صادرات و رسیدن به بازارهای هدف را دنبال کنند. ما نیازمند برنامه 

صادراتی قوی هستیم.

در حال حاضر صادرات به روسیه بسیار راحت تر شده، 
در گذشته و قبل از پیوستن به پیمان اوراسیا موانعی 

در تجارت وجود داشت ولی اکنون صادرات با شرایط 
بهتری دنبال می شود

دیپلماسی فردی برای منافع ملی


